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Bqdziemy musieli bardzo glosno podkreslic
w Europie nasze za^dania dotycza.ce
renegocjacji pakietu klimatycznego.
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Mozna powiedziec, ze iiadom
z Knurowa, Matka Pieknej MM
to najstarsza i najpiekniejsza

BOGUi
kustosz Izby Tradycji kopalni

Przede wszystkim swiadomosc KONFERENCJA Srodozvisko gornicze poszukuje nowych sposobozv zapobiegania zvypadkom.

Zdaniem prof. Mariana Dolipskiego z Politechniki Slgskiej powstanie inteligentnych kopalh z bezzatogowymi scianami
i chodnikami jest kwestiq 10-20 lat.

JERZY CHROMIK
jchromik@gornicza.com.pl

T~\y mozgow, podporz^d-
L-S\J kowanej poprawie bezpie-
czenstwa pracy i ochronie zdrowia
w gornictwie, zach^cal we wtorek (5
bm.) prawie 200 uczestnikow konfe-
rencji pos\vi^conej tej problematyce
prof. Jozef Dubinski, naczelny dyrek-
tor Glownego Instytutu Gornictwa.

Bylo to juz trzynaste z takich cy-
klicznych spotkan, organizowanych
przez Wyzszy Urzad Gorniczy, Sto-

warzyszenie Inzynierow i Technikow
Gornictwa oraz Glowny Instytut Gor-
nictwa. Imprezie patronowal wicepre-
mier i minister gospodarki Waldemar
Pawlak. Zgromadzila ona przedstawi-
cieli s\viata nauki z wyzszych uczelni
o profilu gorniczym oraz zwi^zanych
z t% branza^ jednostek naukowo-ba-
dawczych, pierwsze postaci przedsi?-
biorstw \vydoby\vczych ze wszystkich
gal^zi gornict\va oraz firm wytwarza-
ja.cych dla niego wyposazenie i swiad-
cza^cych specjalistyczne uskigi. Po raz
pierwszy natomiast — wracaj^c do za-

proszenia do burzy mozgow — to co-
roczne spotkanie rozpocz^l panel
dyskusyjny, pomyslany jako pretekst
do zarysowania zasadniczych wy-
zwan w obszarze bezpieczenstwa.

— Nie chodzi o to, aby owocem na-
szej konferencji byla obfitosc wnio-
skow. Bardziej o to, zeby byry one
trafne — apelowal do uczestnikow
spotkania w Wisle Piotr Litwa, prezes
Wyzszego Urz^du Gorniczego.

Przyczynkiem do dyskusji by}a ilu-
stracja stanu bezpieczenstwa w pol-
skim gornictwie, szczegolowo nakre-

slona przez Janusza Malinge^ dyrek-
tora Departamentu Warunkow Pracy
w WUG. Malinga nie poprzestal
na suchych zestawieniach statystyk
wypadkowosci z podzialem na grupy
przyczyn, lecz prezentowane zjawi-
ska umiescil na szerszym tie innych
sektorow gospodarki oraz porownan
ze swiatowymi trendami w tym za-
kresie.

Drugi dzien konferencji zwienczylo
w srod^ przyJQcie koncowych wnio-
skow.
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Cykle koniunkturalne na wegiel koksujqcy czqsto
si? zmieniajq. Jesli prywatyzowaG, to wtedy,
kiedyjest gorka.

JOANNA STRZELEC-LOBODZINSKA,
wiceminister gospodarki, o optymalnym momencie wprowadzenia na gietd^

Jastrzefcskiej Spoiki We?giowej

-2015". Na podstawie
ozen zawodowych wy-
w kopalniach Kompanii
zagrozen naturalnych,

h i osobowych — ustalo-
6wn_vch przedsi?wzi?c,
izacja w poszczegolnych
iazywania planu bedzie
i popraw? poziomu bez-
, i higieny pracy. Obec-
my si? w trzecim roku
inia tego planu, a wy-
ly w postaci ogranicze-
roadkow przy pracy
v chorob zawodowych
shisznosc prowadzo-

yest, ze wielkosc za-
}od ziemi^ i niedo-
nowiskach dolowych
itan bezpieczehstwa?
e prawda, jest, ze niedo-
owiskach pracy wph/-
lieczenstwo zalogi,
:onale zdaje sobie spra-
jmpanii W?glowej. Dla-
zatrudnienia we

laszych kopalniach jest
ly i analizowany
ormatywnych oblozen.
omosc, ze stan zatrud-
zej firmie b?dzie wy-
o uzupemiania, zarza_d
feglowej podja,! decyzj?
fzyjec pracownikow
Inych kopalniach.

PYTALA: ANNA ZYCH

Przyktad idzie z gory
PANEL Na nic represje, jesli nie nastanie moda na rozumne zachowania.
JERZY CHROMIK
jchromik@gornicza.com.pl

Przepustka pracownika firmy, swiad-
cza_cej ushigi na rzecz Gorazdze Ce-

ment SA, ma zabarwione na czerwono
rogi. Jesli zostaje on przylapany na wy-
kroczeniu przeciwko zasadom bezpie-
czenstwa, traci jeden taki narozny troj-
k^t. Z dokumentem, ktory jest ich po-
zbawiony, po prostu nie wejdzie na te-
ren zakladow spoiki.

To jeden z elementow stosowanej
w tej cementowo-betonowej grupie fi-
lozofii ,,zero tolerancji" dla niebezpiecz-
nych zachowan. Od jej wdrozenia przy-
nosi zdumiewajaco dobre efekty. Ale
prezes spoiki, Andrzej Balcerek, pod-
kresla, ze dzialania represyjne stanowi^
jedynie 20 proc. szerokiego programu
budowy kultury bezpieczensttva i higie-
ny pracy w zakladach grupy. Kontra-
stem dla nich w duzo wiekszym stopniu
s^ pozytywne oddzialywania na pra-
cownikow tak, aby zachowywali si^
bezpiecznie, aby byli przekonani, ze tyl-
ko taka postawa ma sens.

- Moda na bezpieczeristwo pracy
musi zostac vvpisana w naturakie odru-
chy pracownika - podczas panelu dys-
kusyjnego, otwieraja_cego konferencj^
na temat problemow bezpieczenstwa
i ochrony zdrowia w polskim gornic-
twie, przekonywai Balcerek.

Nieprzypadkowo ten wlasnie wa_tek
docierania do swiadomosci pracowni-
kow w ksztahowaniu probezpiecznych
zachowan wielokrotnie wracal w dys-
kusji o miejscu czlo\\ieka w srodowi-
sku pracy.

- Poziom swiadomosci i kultury bez-
pieczeiistwa bierze swqj pocz^tek
od najwyzszego kierownict\va przedsi^-
biorstwa. Jesli jego postawy i zachowa-

Bezpieczehstwo pracy
w polskim gornictwie

Otwierajqcy wislahskq konferencje o problemach bezpieczehstwa panel
dyskusyjny zdpminowalo wieloaspektowe spojrzenie na czlowieka
w srodowisku pracy. Wypowiadali sie w nim m.in.: prof. Wieslaw
Blaschke, prezes SITG, Beata Marynowska, Okregowy Inspektor Pracy
w Katowicach, Piotr Litwa, prezes WUG, i Andrzej Balcerek, prezes spoiki
Gorazdze Cement.

nia w tej sferze sa_ autentyczne i przeko-
ny\vaja^ce, to takie dobre nawyki s^
przenoszone na nizsze szczeble zalogi,
pozytywnie wph/waj^c na podwladnych
— uwaza Andrzej Tor, wiceprezes zarz^-
du Jastrzebskiej Spoiki W^glowej.

Nie dystansuja_c si^ od takiego spoj-
rzenia, Roman Loj, prezes zarza^du Ka-
towickiego Holdingu W^glowego, za-
uwaza jednak, ze nie mozna trzymac
si^ jedynie gradacji, iz tylko osoby kie-
rownictwa i dozoru ponosza^ odpowie-
dzialnosc za bezpieczeristwo, a pra-
cownicy nizszych szczebli sa_ z niej
zwolnieni.

— Wci^z pokutuje falszywe przeko-
nanie, ze niemozliwe jest zrobienie cze-
gokohviek na dole z respektowaniem
przepisow bezpieczenstwa. Wci^z

za duzo jest akceptacji dla dzialaii na-
gannych — uwaza prezes Loj.

Inne obiegowe przekonanie o rzeko-
mym schylku prestizu dozoru kwestio-
nowal w trakcie wislanskiego panelu Ja-
cek Korski, wiceprezes zarz^du Kom-
panii W^glowej.

— W odczuciu pracownikow — co po-
twierdzaj^ badania - ich bezposredni
przelozeni wciajz ciesz^ si? jednak po-
wazaniem, totez mogq. skutecznie \vply-
wac na ich zachowania, w tym te zwi^-
zane z bezpieczenstwem — uwaza Kor-
ski.

W ocenie prezesa Wyzszego Urz^du
Gorniczego Piotra Litwy pozyty\vne
oddziarywanie kierownictwa firm gor-
niczych w dziedzinie bezpieczenstwa
nie jest wystarczaj^ce.

rtirza

Dialog spoteczny

Dwuglos o problemach branzy
Prj'watyzacja i konsolidacja gornictwa to dwa tematy omawia-
ne w poniedzialek, 4 kwiwetnia 2011 r., w Katowicach, pod-
czas spotkania podzespolow problemowych, dzialaj^cych
w ramach Zespohi Trqjstronnego ds. Bezpieczenstwa Socjal-
nego Gornikow. Jako pierwszy obradowal zespol ds. prywaty-
zacji branzy. W jego posiedzeniu wziela udzial wiceminister
gospodarki Joanna Strzelec-Lobodzinska. Mimo zaproszenia
ze strony zwia^zkowcow z Jastrzebskiej Spoiki W^glowej,
w obradach nie uczestniczy! przedstawiciel Ministerstwa
Skarbu Paristwa, ktore jest odpowiedzialne za debiut gieldowy
JSW.

— Na spotkaniu dowiedzielismy si^, ze ze wzgl^du na uwa-
runkowania prawa wspolnotowego ani w ustawie o funkcjo-

Sejm

Trzecie czytanie
przesuni^te
Wbrew wczesniejszernu scenariuszowi rz^dowy projekt
ustawy Prawo geologiczne i gornicze nie trafil 1 kwiet-
nia do trzeciego czytania w Sejmie. Dwa dni wczesniej
dokumentem, do ktorego cztery kluby poselskie wnio-
sh/ poprawki, reguluj^ce m.in. kwesti^ opodatkowania
podziemnych wyrobisk gorniczj'ch, mialy zaj^c si? po-
l^czone komisje sejmowe: gospodarki, samorzadu tery-
torialnego i ochrony srodowiska. Na kilka godzin
przed zaplanowanym spotkaniem posiedzenie pola_czo-
nych komisji nagle odwolano.

— Nie wiem, dlaczego tak si? stalo. Podczas posie-
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